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Devětatřicetiletý Emmanuel macron získal ve druhém kole prezidentských voleb  
66 procent hlasů a stane se nejmladším prezidentem Francie. Evropské trhy první 
den po jeho triumfu ztratily, největší pokles zaznamenala pařížská burza. Investoři si 
totiž po předpokládaném Macronově vítězství začali vybírat zisky. Zahraničí / str. 10–11

Investičními šampiony 
jsou retailové komplexy
Realitní investoři nasypali 
do maloobchodních nemo-
vitostí v prvním čtvrtletí 
zhruba 24 miliard korun. 
To je 63 procent z celkových 
realitních investic v Česku. 
Druhé v pořadí skončily 
kanceláře, přitáhly 20 pro-
cent ze všech investic. str. 5

ŘSD rozděluje miliardy 
na údržbu silnic
Ředitelství silnic a dálnic 
dotáhlo k závěru sérii 
tendrů na údržbu dálnic 
a silnic první třídy pro 
příštích osm let a začalo 
podepisovat smlouvy s je-
jich vítězi. Jsou mezi nimi 
krajské údržbářské firmy 
i soukromníci, především 
Eurovia a AVE. str. 6

Facebook zkusí podruhé 
připojit Indii k webu
Společnost Facebook chce 
spolu s indickým telekomu-
nikačním gigantem Bharti 
Airtel zprovoznit 20 tisíc 
míst pro Wi-Fi připojení. 
První pokus firmy získat 
indický trh přes službu Free 
Basics loni zakázal tamější 
telekomunikační úřad. str. 8
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kdo nahradí Babiše
pražský hrad prodlužuje vládní  
krizi, senátoři kritizují zemana  
za znevažování ústavy. Babiš odchod  
z vlády odmítá, případného  
náhradníka na svou ministerskou  
funkci už ale má. 

události

str. 2–3

sobotkův 
předvolební tah
Současná politická krize je 
hrou o voliče, nikoli bojem 
o morální hodnoty, říká 
zlínský hejtman a senátor 
za KdU-ČSL Jiří Čunek.

roZhovor

str. 12–13
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Jiří PoSPíšil:

prezident zeman se evidentně 
rozhodl ostudnou hradní tK 
s premiérem zahladit další 
svou ostudou, když nepřišel 
na vítkov. velmi smutné.

twitter.com/e15news
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Zbytečnosti
Jdete po ulici, bloumáte obchodem nebo doma 
koukáte na televizi. Vtom slyšíte nějakou písničku 
a váš mozek tu hudební pecku tak nějak nasa-
je a v průběhu následujících minut, hodin, či 
dokonce dní vám toho melodického parchanta 
omílá do zblbnutí. Také se vám to občas stává? Ne 
a ne se něčeho takového zbavit? Říkáte si, kdy už 
to, sakra, skončí? Kdy budu mít konečně klid od té 
zpočátku příjemné a chytlavé melodie, z níž se 
postupně stala noční můra, a co povede k jejímu 
konci? Jak se nedávno přesvědčil premiér Sobot-
ka, audience na Hradě nepomáhá.

Mimochodem, asi jste už někdy slyšeli o ostro-
vech Svaté Heleny, že? A víte, že tam mají „nejzby-
tečnější letiště na světě“? Před více než dekádou 
Britská zámořská teritoriální správa oznámila, 
že tam vybuduje letiště. Stavbu za 285 milionů 
liber pak po prodlevách otevřeli asi před necelým 
rokem a teprve o uplynulém víkendu na ní dokon-
ce přivítali první (!) letadlo. Tak si tak říkám, že 
tamní letiště má tedy asi stejnou propustnost jako 
bezpečnostní kontroly na Hradě. A je asi stejně 
praktické.

Poslední dobou se obzvláště na sociálních sítích 
setkávám s diskuzemi o tom, kdože vlastně to Čes-
koslovensko v pětačtyřicátém osvobodil a kdože 
na tom měl větší podíl, jestli Sověti nebo Spojenci, 
a komuže bychom za to při oslavách měli více lézt 
do zadnice. Myslím, že slušnější by bylo spíše po-
děkovat všem a uctít ty, kteří při tom padli. Díky.

n Premiér doručil 
na Hrad návrh na od-
volání ministra financí. 
Hrad oznámil, že se jím 
prezident bude zabývat 
až po návratu z Číny 
18. května. Senátoři 
kritizují Zemana za zne-
važování ústavy. 

Jana Havligerová

Snahu předsedy vlády Bohuslava 
Sobotky (ČSSD) odvolat z kabine-
tu vicepremiéra Andreje Babiše 
(ANO) podporují lidovci, ministři 
z řad ANO stojí za šéfem hnutí. 
V případě jeho odchodu jsou 
ale rozhodnuti zůstat ve vládě. 
Sobotka poslal na Hrad návrh 
na odvolání Babiše k 9. květnu, 
a to kvůli jeho kauzám týkajícím 
se možného neodvádění daní 
a ovlivňování médií. Navíc podle 
premiéra skandály ministra 
financí odhalily mocenský pakt 
mezi Milošem Zemanem a Andre-
jem Babišem. 

„Oni se vzájemně tolerují, neko-
mentují svoje excesy, čas od času 
se podpoří. Je potřeba, aby to lidé 
věděli a udělali si názor. Jestli ho 
prezident odmítne odvolat, tak to 
jejich mocenský pakt jednoznač-
ně potvrdí,“ konstatoval Sobotka. 

Ministr financí podle něj ne-
může zůstat ve vládě nejen proto, 
že se opakovaně snažil vyhýbat 
placení daní, ale navíc je v pode-
zření, že veřejně lhal, když tvrdil, 
že neúkoluje novináře ve svých 
médiích. 

Hrad platnost návrhu na odvo-
lání šéfa hnutí ANO zpochybňuje 
kvůli tomu, že obsahuje konkrétní 
datum odvolání. Podle ústavních 
právníků by ale Zeman měl po-
stupovat bez zbytečných odkladů, 
maximálně v řádu týdnů. „Pre-
zident má právo chtít odpovědět 
na celou řadu otázek a tím celý 
proces zdržovat,“ uvedl například 
ústavní právník a místopředseda 
Legislativní rady vlády Aleš Ger-
loch. Připouští ale, že současná 
situace je spíše fraška. 

Pokud by Zeman vicepremié- 
ra odmítal odvolat, je Sobotka při-
pravený poradit se s ústavními ex-
perty o dalším postupu. Předseda 
Senátu Milan Štěch (ČSSD) Hrad 
varoval, že pokud bude prezident 
odvolání Babiše protahovat, může 
horní komora parlamentu podat 
ústavní žalobu. Na to v dopise 
upozornila také třetina senátorů. 
Zemanův postup a chování pova-
žují za znevažování ústavy.

Šéf hnutí ANO se za nahrávky, 
na kterých úkoluje bývalého re-
daktora MF Dnes, omluvil na své 
facebookové stránce. Tvrdí ale, 
že to byla předem zorganizovaná 

provokace, která je součástí konti-
nuální kampaně kmotrů a tra-
dičních politických stran s cílem 
odstranit ho z politiky. 

Nahrávky – na jedné z nich Ba-
biš s redaktorem řeší i zveřejnění 
materiálů kompromitujících jeho 
politické oponenty – má zítra řešit 
sněmovna. O svolání mimořádné 
schůze požádaly opoziční TOP 
09 a ODS. Ty podporují Sobot-
kovo rozhodnutí odvolat Babiše, 
politickou krizi by ale podle nich 
nejlépe vyřešily předčasné volby. 
 náZory str. 14
 roZhovor str. 12–13

Pražský hrad 
protahuje vládní krizi

Protagonisté dne

ladislav sEmEtkovský

řeDitel Primoco UAV

mark ZuckErBErg

šéF FAcebookU

Emmanuel macron

vítěz prezideNtských voleb

Firma uskutečnila světově nejdelší 
bezpilotní let v civilním provozu. 
dron její výroby létal nepřetržitě 
devět hodin.

str. 5

největší sociální síti na světě se 
v Indii podařilo uzavřít partnerství, 
které by jí mělo přivést další 
stamiliony uživatelů.

str. 8

emmanuelu macronovi se podařilo 
získat prezidentský mandát. Boj 
o reálnou moc jej však teprve čeká 
v brzkých parlamentních volbách.

str. 10

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

sEnátorské varování. Předseda horní komory parlamentu Milan štěch (ČSSD) Hradu pohrozil podáním 
ústavní žaloby, pokud bude zdržovat odvolání andreje Babiše (aNo).
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ministr financí andrej Babiš 
navštívil v pondělí večer prezidenta 
miloše zemana na pražském 
hradě. zeman následně 
v prohlášení uvedl, že Babišovo 
odvolání by bylo v rozporu 
s koaliční smlouvou, která pro 
odvolání ministra vyžaduje souhlas 
předsedy příslušné koaliční strany. 
zároveň zeman uvedl, že návrh 
na odvolání neobsahoval jméno 
nového ministra financí, což 
by prý vedlo k tomu, že vedení 
ministerstva by nebylo obsazeno. 
to by prezident považoval 
za „krajně nezodpovědné“.

Zeman Babiše  
odvolat nechce



n ČSSD respektuje, že 
ANO navrhne svého 
člověka. Musí být 
však odborně zdatný 
a nesmí být spjatý 
s Agrofertem. 

Pavel Otto

Pravá ruka ministra financí 
Andreje Babiše (ANO), 
náměstkyně Alena Schille-
rová, zodpovědná mimo jiné 
za EET, ho možná vystřídá 
v čele rezortu. I když není 
členkou ANO, má na něj vaz-
by přes rodinné příslušníky. 
Sociální demokracie chce, 
aby nový šéf státní pokladny 
zkontroloval všechny emise 
korunových dluhopisů.  

Babiš, jehož odvolání na- 
vrhl prezidentu Miloši 
Zemanovi premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD), nechce 
o konkrétních jménech ho-
vořit. Pokud však hlava státu 
ministerskému předsedovi 
vyhoví, má ANO na post 
ministra kandidáta. „Někoho 
máme, nechci to ale komen-
tovat. Chceme mít záruky, že 
finance skutečně obsadíme,“ 
řekl Babiš.

Podle koaliční smlouvy 
je na hnutí, aby někoho 
navrhlo, což Sobotka re-
spektuje. „Požaduji, aby ten 
člověk byl odborně připra-
ven. A zadruhé nesmí tam 
být podobný problém jako 
u Andreje Babiše, tedy pod-
nikatelská minulost spojená 
s operacemi Agrofertu,“ 
zdůraznil. 

Stěžejním úkolem nového 
ministra má být podle Sobot-
ky to, aby Finanční správa 
zkontrolovala všechny emise 
korunových dluhopisů. Tedy 
i ty, které využil Babiš jako 
někdejší majitel agrochemic-
kého holdingu. 

„Nástupcem Babiše na fi-
nancích nesmí být například 
Jaroslav Faltýnek, to by bylo 
z deště pod okap,“ prohlásil 
v narážce na šéfa poslanců 
ANO, který byl dříve ve vede-
ní Agrofertu, místopředseda 
ČSSD Jan Birke.

O Schillerové jako možné 
kandidátce se začalo speku-
lovat po vypuknutí vládní 
krize. Přestože je nepolitická 
náměstkyně, s babišovci je 
podle serveru Neovlivní.cz 
spojena přes svoji dceru Pe-
tru Rusňákovou, brněnskou 
radní za ANO.

Babiš má kandidáta 
na finance

www.E15.cz | 3 |
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kandidátka na ministryni. alena Schillerová by mohla 
nahradit andreje Babiše v čele financí.
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na internetu byla zveřejněna další nahrávka, která zřejmě zachycuje 
rozhovor šéfa hnutí ano a ministra financí andreje Babiše s noviná-
řem markem přibilem. na schůzce Babišovi novinář předal dokumen-
ty, které podle něj pocházejí z policejního vyšetřování případu Beretta 
týkajícího se vynášení informací z trestního spisu. podle přibila by 
informace poškodily ČSSd a odS. Babiš se s novinářem domlouval 
na nejvhodnějším termínu zveřejnění. Ke zveřejnění nahrávky Babiš 
uvedl, že se stal obětí cílené provokace nastrčeného agenta.

objevila se další  
nahrávka s Babišem

Adéla Čabanová

Pacienti stále častěji řeší 
problém, že jim zubní lékař 
nenabídne péči, kterou by 
plně hradily zdravotní po-
jišťovny. Bez možnosti si vy-
brat jim automaticky spraví 
zub jedině za doplatek.

„Bohužel stále přibývá 
stížností na jednání lékařů, 
zejména ohledně financí,“ 
varuje zubaře Jiří Jandl z re-
vizní komise České stoma-
tologické komory ve svém 
textu v komorovém časopise. 
„Opakovaně připomínáme, 
že smluvní lékař zdravotní 
pojišťovny je povinen nabíd-
nout pacientovi i ošetření 
plně hrazené ze zdravotního 
pojištění,“ dodává.

Přesná čísla o počtu stíž-
ností, které pacienti adresují 
stomatologické komoře, 
k dispozici nejsou. „Evidu-
jeme stížnosti na etické po-

chybení zubních lékařů, ale 
podrobnou statistiku, o jaké 
etické pochybení se jedná, 
nevedeme,“ uvedl prezident 
stomatologické komory 
Pavel Chrz.

Také dotazů na zdravotní 
pojišťovny přibývá. Vyplývá 
to z vyjádření poboček Vše- 
obecné zdravotní pojišťovny, 
kde jich loni řešili řádově 
desítky. „Klienti obvykle píší, 
co hradili, a ptají se, zda to 
od nich lékař žádal oprávně-
ně,“ uvádí mluvčí VZP Old-
řich Tichý. Podle něj to může 
souviset s tím, že mladší 
generace zubařů preferuje 
práci s nadstandardními 
materiály, tedy za přímou 
úhradu.

Ovšem oficiálně si na své-
ho zubaře stěžují lidé u VZP 
jen zřídka. Loni řešila pojiš-
ťovna dva takové případy. 
Jeden z nich se týkal lékaře 
ve Zlínském kraji, který 

zpočátku uváděl, že amalgá-
mové výplně „na pojišťovnu“ 
neposkytuje. „Byl poučen, 
že takový postup odporuje 
smlouvě. Stěžovatelka byla 
následně bez problémů ošet-
řena,“ prozradil Tichý.

Stomatologové si dlou-
hodobě stěžují, že úhrada, 
kterou zdravotní pojišťovny 
dávají za běžné amalgámové 
plomby, nepokrývá veškeré 
náklady. Pacienti jsou zvláš-
tě ve větších městech stále 
ochotnější si za lepší mate- 
riály připlatit.

Intenzivní debata se vede 
o tom, jaká má být hrazená 
péče v případě běžných 
výplní do budoucna. Plně 
hrazené amalgámové plom-
by chce omezit Evropská 
komise kvůli obsahu rtuti. 
Ta se totiž v krematoriích 
a částečně i ze zubních or-
dinací dostává do životního 
prostředí.

Přibývá stížností kvůli 
platbám za ošetření u zubaře
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válEční vEtEráni, političtí a vojenští představitelé a pamětníci druhé světové války si včera na praž-
ském Vítkově připomněli 72 let od konce druhé světové války. Ministr obrany Martin Stropnický udělil 
nejvyšší rezortní vyznamenání 32 veteránům a dalším osobnostem. Prezident Miloš Zeman se piety ne-
zúčastnil, za což sklidil kritiku od mnoha politiků. Podle vyjádření Hradu se soustředil na odpolední jme-
nování nových generálů. Na snímku vlevo je veterán druhé světové války Emil Boček, jehož Zeman včera 
povýšil do hodnosti generálmajora. oslavy konce války probíhaly na různých akcích po celé republice.

PiEta BEZ PREZiDENta
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V Praze je nedostatek 
pečovatelů o seniory
V hlavním městě chybí až 
250 pracovníků, kteří by 
se přímo starali o seniory 
a postižené. Sociální služby 
kvůli nízkým výdělkům 
nedokážou konkurovat 
jiným zaměstnavatelům, 
pracovníky se nedaří najít 
a udržet. Hrozí omezení 
péče. Pečovatelky a pečova-
telé si v průměru vydělají 
19 058 korun. 

Hledá se využití pro 
Kolbenovu vilu
Praha 10 zatím nerozhodla, 
co udělá s vilou po průmysl-
níku Emilu Kolbenovi na Vi-
nohradech. Kompletní ji 
získala v roce 2014 a odhali-
la na ní pamětní desku, část 
domu pronajímá k bydlení. 
Podle opozice se na péči 
o vilu vynakládají jen mini-
mální peníze a její využití 
a zpřístupnění veřejnosti 

není ani v programovém 
prohlášení současné rady.

Koloděje dostanou 
peníze na opravy 
Magistrát dá městské části 
Praha-Koloděje 14 milionů 
korun na opravu základní 
a mateřské školy. Dotaci dnes 
projednají pražští radní. 
Za peníze má být opravena 
střecha, změněn způsob 
vytápění škol a zvelebeno 
jejich okolí.

Pražské služby mají 
nejlepší výsledek
Pražské služby loni me-
ziročně zvýšily čistý zisk 
o 16,3 procenta na 106,2 mi- 
lionu korun, což je nejlepší 
výsledek od vzniku spo-
lečnosti. Celkové výnosy 
vzrostly o 5,8 procenta 
na 2,73 miliardy korun. PSAS 
je ze 77 procent vlastněná 
Prahou, zhruba pětinu akcií 
vlastní firma AVE. /čtk/

Krátce
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n Prodej retailových 
komplexů typu ná-
kupních parků IKEA 
nebo obchodního 
centra Letňany udělal 
z obchodů šampiona 
investic do nemovi-
tostí. Trend posílil 
také jeden z nejbohat-
ších Čechů Radovan 
Vítek.

Daniel Novák

Pozornost realitních inves-
torů se v prvním čtvrtletí 
letošního roku upnula na ob-
chodní centra a další retail. 
Do maloobchodních nemo-
vitostí nasypali od počátku 
ledna do konce března kolem 
24 miliard korun. To před-

stavuje 63 procent celkových 
realitních investic v Česku, 
vyplývá z údajů poradenské 
společnosti CBRE. Druhé 
v pořadí skončily kancelářské 
budovy, které přiláka-
ly zhruba dvacet 
procent ze všech 
investic.

„Česká 
ekonomika 
je v součas-
nosti jednou 
z nejlepších 
v Evropě 
a stojí na silných 
základech. To 
přináší velmi příznivé 
okolnosti pro investice 
do maloobchodního trhu, po-
vzbuzuje expanzi obchodní-
ků v celé zemi a zvyšuje tlak 
na nájemné. To vede ke zlep-
šení návratnosti investic,“ 
zdůraznil Chris Sheils, šéf 

investic v CBRE. Transakční 
statistiky ovlivnil prodej 
velkých center, nebo dokonce 
celých portfolií. Majitele tak 
změnilo například Obchodní 

centrum Letňany, kte-
ré je největší svého 

druhu v České 
republice. 

Čísly zahý-
bal také jeden 
z nejbohat-
ších Čechů 
Radovan 

Vítek. Za  
640 milionů  

eur, tedy téměř 
17,2 miliardy korun, 

koupil mezinárodní 
portfolio nemovitostí. V Čes-
ku zahrnovalo například 
nákupní centrum Olympia 
Plzeň a Nisa Liberec. 

O obří obchod napříč 
Evropou, který zasáhl rovněž 

investoři sypou peníze do maloobchodu 

Do nákupů  
maloobchodních 
nemovitostí šlo  

v prvním čtvrtletí kolem

24
miliard korun, tedy 
63 procent investic  

do realit. 

tuzemské developerské skupiny Kpd Group a exafin se rozhodly 
prodat část nákupních parků, které postavily. v jednom balíku 
nabízejí obchodní areály se supermarkety v Českých Budějovicích, 
vinoři, Úvalech i nedávno postavený nákupní park Stará plynárna 
v Kolíně. Společnost má celkem patnáct projektů v souhrnné hodnotě 
1,5 miliardy korun. hlavním nájemcem v již postavených obchodech 
je řetězec Billa. „vzhledem k ekonomické situaci, levným bankovním 
prostředkům a ochotě investorů investovat jsme nasadili cenu velmi 
agresivně,“ sdělil majitel Kpd Group Jindřich Kukačka. S transakcí 
bude pomáhat poradenská firma Knight Frank. zájem už projevili 
domácí i zahraniční investoři.     

český developer  
prodává balík supermarketů 

Českou republiku, se po-
staral švédský nábytkářský 
koncern IKEA. Prodal balík 
nákupních parků, které pro-
najímal jiným obchodníkům. 
Týkalo se to například Avion 
Shopping Parku v Praze 
na Zličíně. 

Celkový objem investic 
do podnikatelských realit 
za první tři měsíce letošní-
ho roku činil 1,4 miliardy 
eur. Z toho 900 milionů eur 
připadlo na retail. Druhé 
kanceláře přitáhly „pouze“ 
282 milionů eur.   

hromadná 
invEsticE.  
Radovan Vítek kou-
pil za 640 milionů 
eur mezinárodní 
portfolio nemo-
vitostí. V Česku 
zahrnovalo také ná-
kupní centrum Nisa 
liberec (na snímku). Fo

to
 č

tk

Jan Vávra

Radotínská společnost Pri-
moco UAV, výrobce velkých 
civilních bezpilotních letou-
nů, podnikla se svým mode-
lem rekordní nepřetržitý let 
trvající 9,01 hodiny. Světově 
nejdelší bezpilotní let v civil-
ním provozu se uskutečnil 
na vodochodském letišti. 

Stroj s označením One 100 
se dokáže na nebi pohybo-

vat zcela samostatně dle 
naprogramovaných letových 
plánů. Ve vzduchu by přitom 
podle firmy měl dokázat vy-
držet ještě déle, a to rovných 
deset hodin. Uletět by tak 
mohl maximálně 1500 kilo- 
metrů. 

Osmdesát procent všech 
komponent letounu, který 
startuje i přistává v plně au-
tomatickém režimu, vyvinu-
la sama společnost Primoco 

český dron letěl rekordních devět hodin
UAV. Dosud jich vyrobila  
25 a postupně zvyšuje výrob-
ní kapacitu na sto letounů 
ročně. V posledním čtvrtletí 
letošního roku chce spustit 
licenční výrobu v Rusku.
 více E15.cz

samostatnost. Stroje 
radotínského výrobce Primoco 
UaV startují a přistávají plně 
automaticky.Fo

to
 P

rim
oc

o 
U

AV

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesky-vyrobce-dronu-se-chlubi-ze-prekonal-rekord-v-delce-nepretrziteho-letu-1332116
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n Kraje žádaly přímá 
zadání kontraktů, stát 
nakonec rozděluje pe-
níze na údržbu komu-
nikací v tendrech.

Jan Šindelář
 

Ředitelství silnic a dálnic 
dotáhlo k závěru sérii tendrů 
a začalo podepisovat smlou-
vy s vítězi na údržbu silnic 
a dálnic. Mezi nimi jsou kraj-
ské údržbářské firmy i sou-
kromníci, především Eurovia 
a AVE. „Podepsáno je již šest 
oblastí, ostatní smlouvy jsou 

těsně před podpisem,“ potvr-
dil bez dalších podrobností 
mluvčí ŘSD Jan Studecký. 

Ve věstníku zakázek 
se zatím objevily 
tři smlouvy. V Ji-
homoravském 
kraji zakázku 
získala tamní 
správa a údrž-
ba silnic, když 
přišla s cenou  
347 milionů. 
To představuje 
osmdesát procent 
ceny očekávané 
státem. 

Podobně spadla cena 
v Plzeňském kraji, kde zví-

tězila rovněž krajská správa 
a údržba silnic. Její cena je 
367 milionů. 

Naopak v Liberec-
kém kraji je rozdíl 

mezi předpokla-
dem a skuteč-
ností daleko 
menší. Sdru-
žení Eurovia, 
Ave a Silnice 

Libereckého 
kraje získalo 

smlouvu v hod-
notě 467 milionů, 

což se téměř rovná 
ceně, kterou správa silnic 

očekávala při vypisování 
soutěže. 

Stát rozdává zakázky 
na údržbu v takové míře pro-
střednictvím soutěží vůbec 
poprvé. Dosud zkoušel v pěti 
menších regionech pouze 
pilotní tendry. Loni pak vy-
psal velké soutěže na čtrnáct 
oblastí fakticky kopírujících 
kraje, pouze střední Čechy 
rozdělil na dvě části. Před-
pokládaná hodnota zakázek 
byla na začátku 7,64 mi- 
liardy, vítězné nabídky 
přitom dle informací deníku 
E15 činily v součtu 6,83 mi- 
liardy, což představuje dese-
tiprocentní úsporu. 

Letos se proti minulému 
období ušetří, ale částku 

řsd rozděluje miliardy 
na údržbu silnic

Předpokládaná  
hodnota zakázek  

loni činila 7,64 miliardy,  
ale podařilo se z ní 

10 %
ušetřit.

podle Studeckého nelze kvůli 
rozdílným zimám přesně 
vyčíslit. Většina smluv 
byla navíc dosud založena 
na jiných principech. „Byly 
hrazeny pouze výkonové 
položky s relativně vysoký-
mi jednotkovými cenami. 
Nové smlouvy jsou založeny 
na kombinaci paušálu a vý-
konu, kde paušál pokrývá 
příslušné režijní náklady 
a jednotková cena výko-
nových položek je výrazně 
nižší,“ uvedl mluvčí. 

Proti otevřeným tendrům 
protestovaly kraje, přede-
vším jejich staré předvolební 
vedení. Sněmovnou pak 
prošla novela zákona, která 
měla umožnit přímé zadání 
krajským organizacím. 
I proto ŘSD dlouho tvrdilo, 
že tendry lze kdykoli zrušit. 
Podle ministerstva dopravy 
by ale přímé zadání odpo-
rovalo evropskému právu, 
ŘSD tak dostalo volnou 
ruku k dotažení tendrů až 
k podpisům. 

vývoZ čEského chmElE loni meziročně vzrostl o 150 tun na 3818 tun. Jeho hodnota 
dosáhla 988 milionů korun. Nejvíc chmele mířilo do Německa, na druhém místě je Čína. Česko si  
včera připomnělo desáté výročí zápisu chráněného označení původu Žatecký chmel do rejstříku 
Evropské unie. 

MiliaRDoVý EXPoRt

Fo
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Z energetiky

Malé změny 
v sazbách
Ceny zajišťování distribuce 
elektřiny na hladině nízkého 
napětí stanoví cenové 
rozhodnutí Energetického 
regulačního úřadu. Pro 
letošní rok se jedná o cenové 
rozhodnutí Energetického 
regulačního úřadu č. 8/2016 
a liší se v závislosti na zvole-
né distribuční sazbě. Každý 
zákazník si může zvolit 
distribuční sazbu ze sazeb, 
u nichž splňuje podmínky 
jejich uplatnění, které jsou 
také obsahem uvedeného 
cenového rozhodnutí. 

Základní dělení distribuč-
ních sazeb je podle kategorie 
zákazníka, kterou označuje 
první písmeno v názvu. 
Distribuční sazby určené pro 
domácnosti jsou označeny 
písmenem D, pro ostatní 
odběratele je to písmeno C. 

Cenové rozhodnutí pro rok 
2017 přináší několik změn 
v distribučních sazbách, 
ve srovnání s rokem před-
cházejícím. Zákazníci z řad 
domácností, kteří využívají 
pro vytápění tepelné čerpa-

Alena Vitásková

dlo v distribuční sazbě  
D 55d, přecházejí automatic-
ky do sazby D 56d. Fakticky 
se pro tyto zákazníky nic 
nemění, ceny zajišťování 
distribuce elektřiny byly již 
v roce 2016 v obou sazbách 
stejné.

V kategorii zákazníků 
typu C se ruší distribuční 
sazba C 61d určená pro 
neměřený odběr elektřiny 
a zákazníkům v této sazbě 
je automaticky přiřazena 
distribuční sazba pro nemě-
řené odběry C 60d. Změny se 
týkají i sazeb C 35d a C 45d. 
Od letošního 1. dubna je 
možné nově přiznat pouze 
distribuční sazbu C 46d 
určenou pro vytápění elek-
trickou energií. Pro stávající 
odběry se sazby C 35d  
a C 45d nemění.

Od 1. dubna 2017 je omeze-
na možnost instalace výrob-
ny elektřiny od odběrného 
místa s distribuční sazbou 
pro malý odběr elektřiny, a to 
jak pro domácnosti, tak pro 
ostatní odběratele (distribuč-
ní sazby D 01d a C 01d). Další 
změnou pro zákazníky s dis-
tribuční sazbou pro malý 
odběr elektřiny – rovněž od  
1. dubna – je omezení 
možnosti zvětšit hlavní jistič 
před elektroměrem nad 
hodnotu 3 x 63 A. 

Autorka je předsedkyní erÚ
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n České dráhy na jihu 
přestanou vypravovat 
nostalgické jízdy par-
ních vlaků. Šumavské 
lokálky bude totiž pro-
vozovat konkurent.

Jan Šindelář

Jihočeská část Šumavy přijde 
od příštího roku o atrakci 
v podobě parních vlaků. České 
dráhy na tamních lokálkách 
přestanou po pětadvaceti 
letech pořádat akci zvanou 
Šumavské léto s párou, která 

představuje nejrozsáhlejší 
nabídku jízd historickým 
vlakem v tuzemsku. 

Důvodem je skutečnost, že 
běžný provoz na šumavských 
lokálkách začne od prosince 
zajišťovat společnost GW 
Train Regio, která zvítězila 
v tendru. A dráhy nevidí 

Parní vlaky na Šumavě skončí

Náklady 
na Šumavské léto 
s párou vyčíslují 
dráhy na statisíce 
korun za sezonu. 
Jen zčásti se zaplatí 
z jízdného.

PRÁVĚ V PRODEJI
TLAKOVÁ MYČKA

 V BOXU

KARTÁČOVÁ  
LINKA

BEZKARTÁČOVÁ  
LINKA

Kterých automyček se nemusíte bát?
265297/36 inzerce

lákadlo Pro turisty. Historická parní lokomotiva se chystá vyrazit na nostalgickou jízdu  
z nádraží v Českých Budějovicích.

Fo
to

 e
15
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an
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důvod, proč provozovat nos-
talgické jízdy na tratích, kde 
nejezdí jejich běžné vlaky.

Podle mluvčí drah Radky 
Pistoriusové nostalgické akce 
podporují nejen turismus, 
ale i osobní dopravu, a proto 
dráhy přesunou své historic-
ké vlaky jinam. Jako příklad 
uvádějí Třeboňsko. „V případě 
zájmu jsme připraveni jednat 
o pronájmu historických vozi-
del ČD pro tyto účely novému 
šumavskému dopravci, nebu-
de-li to věcně a termínově ko-

lidovat s jinými aktivitami ČD 
Nostalgie,“ doplnila. Náklady 
na Šumavské léto s párou 
vyčíslují dráhy na statisíce 
korun za sezonu. Částečně se 
zaplatí z jízdného, část přidají 
ČD z rozpočtu na marketing 
a část partneři a sponzoři. 
V uplynulých letech byla akce 
spolufinancována i z grantů 
kraje a spolupráce s obcemi. 

Nabídka nostalgických 
vlaků na jihu Čech bude ale 
letos v létě mnohem širší. 
Historické motoráky vyjedou 

například na nevyužívané 
tratě do Netolic a Týna nad 
Vltavou, dráhy rovněž vypraví 
staré elektrické lokomotivy 
Elinku a Bobinku na nejstarší 
tuzemskou elektrifikovanou 
trať z Tábora do Bechyně.

Právě tuto krajem dotova-
nou akci pojmenovanou Léto 
na Bechyňce dávají dráhy 
za příklad spojení starého 
s novým. Provoz historických 
vlaků podle ČD přilákal více 
cestujících i do pravidelné 
dopravy.  více E15.cz

Úřad stopl tendr  
na modernizaci letiště 
Antimonopolní úřad 
pozastavil tendr Jihočes-
kého kraje na modernizaci 
letiště v Českých Budějovi-
cích. Pochybuje o zákon-
ném postupu kraje. Úřad 
obdržel podnět od firmy 
Hochtief, jež byla ze soutě-
že za více než 400 milionů 
korun vyřazena, i když 
nabídla nejnižší cenu.

IT experti mohou dostat 
libovolnou dovolenou
Vybrat si jakékoli množ-
ství dovolené mohou letos 
zaměstnanci brněnské IT 
firmy Artin. Experiment 
má zvýšit spokojenost  
150 pracovníků firmy a být 
zajímavým benefitem 
v době přetlaku poptávky 
po IT odbornících.

Začala výstavba  
obří suché nádrže
Povodí Odry na Brun-
tálsku zahájilo stavbu 
nejvyšší sypané hráze 
suché nádrže v Moravsko-
slezském kraji vysoké až 
šestnáct metrů. Stavba 
díla Jelení je součástí pro-
tipovodňových opatření 
na řece Opavě, stejně jako 
plánovaná přehrada v No-
vých Heřminovech, kterou 
ale vedení obce a část 
obyvatel odmítají. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/drahy-prestanou-posilat-paru-na-sumavu-1332132
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n Firma chce zprovoz-
nit 20 tisíc míst pro 
připojení k internetu 
přes Wi-Fi. První 
pokus Facebooku 
získat indický webový 
trh přes službu Free 
Basics loni zakázal 
tamní telekomunikač-
ní úřad.

Tomáš Stingl

Společnost Facebook se do-
hodla s indickým telekomu-
nikačním gigantem Bharti 
Airtel, že spolu vybudují síť 
20 tisíc míst pro připojení 
k internetu prostřednictvím 
služby Express Wi-Fi. Chtějí 
tak přivést internet i do ven-
kovských oblastí Indie. „Indů 
je víc než 1,3 miliardy, ale 
zatím pouze 390 milionů lidí 
je připojeno k webu. Projekt 
Express Wi-Fi je součás-
tí globální snahy zavést 
internet i do nedostatečně 
obsloužených oblastí,“ uvedl 
Munish Seth, který ve Face-
booku šéfuje divizi zaměřené 
na webové připojení v Asii 
a tichomořské oblasti.

Facebook se pokouší dobýt 
obrovský indický trh už 

podruhé, tentokrát ovšem 
jinou metodou. První pokus 
dopadl neúspěšně. Prostřed-
nictvím projektu Free Basics 
chtěla firma zkusit nabíd-
nout Indům připojení zdar-
ma, ale pouze na vybrané 
webové stránky. To loni in-
dický telekomunikační úřad 
zakázal s tím, že internet by 
měl zůstat volný a neutrální. 
„Na rozdíl od Free Basics 
projekt Express Wi-Fi fun-

guje na placeném modelu. 
Zato nebude omezen přístup 
na žádné stránky,“ uvedl de-
ník The India Times. Zájemci 
budou mít možnost předplá-
cet si měsíční tarif, možné 
ale bude koupit si třeba i jen 
jednorázové připojení. Cena 
by měla začínat na 10 rupiích 
za den, což jsou v přepočtu 
asi čtyři koruny.

Facebook už v Indii 
prostřednictvím menších 

místních providerů testuje 
připojení přes Wi-Fi na  
700 místech. Službu Express 
Wi-Fi již dříve spustil v Keni, 
Tanzanii, Nigérii a Indoné-
sii. Na indický trh se snaží 
protlačit také konkurenční 
Google. Ten zatím zprovoznil 
bezplatné Wi-Fi sítě na stov-
ce stanic indické železnice. 
Indická vláda má plán zavést 
Wi-Fi zdarma až do tisícov-
ky vesnic. 

Facebook opět zkusí 
připojit indii k webu

Koruna po vítězství Macrona posílila k euru i k dolaru

Kurz koruny včera reagoval na vítězství Emmanuela Ma-
crona ve francouzských prezidentských volbách posíle-
ním. Vůči euru měna zpevnila pod 26,62, což je nejsilnější 
hodnota za poslední měsíc. K dolaru klesla až na  
24,30 a byla tak nejsilnější od listopadu.  Zahraničí str. 10 

Gazprom začal stavět TurkStream

Ruský ropný gigant Gazprom potvrdil zahájení stavby 
plynovodu TurkStream. Stavba začala pobřežní černo-
mořskou sekcí. Gazprom s pomocí nového plynovodu 
získá možnost posílat plyn z jižního Ruska do Turecka 
a obejít Ukrajinu. 

Zájem o SUV silně roste

V loňském roce se po celém světě vyrobilo více než  
72 milionů automobilů. Zatím jsou stále nejoblíbenější 
kompaktní hatchbacky a sedany, nejvýraznějším trendem 
jsou však rostoucí prodeje terénních vozů a SUV. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

austrálie 1 18,057

Čína 1 3,541

dánsko 1 3,601

emU 1 26,780

chorvatsko 1 3,605

Japonsko 100 21,721

Kanada 1 17,742

maďarsko 100 8,598

norsko 1 2,818

polsko 1 6,350

rusko 100 41,752

Švédsko 1 2,765

Švýcarsko 1 24,707

turecko 1 6,857

USa 1 24,433

velká Británie 1 31,617

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 5. 5. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

cetv 101,10   3,16 % 

Čez 429,50   0,09 % 

erste Bank 867,60   0,24 % 

Fortuna 111,70   -1,06 % 

Kofola 399,60   -0,40 % 

KB 949,70   0,66 % 

moneta 79,85   -0,12 % 

o2 cr 290,00   -0,34 % 

pegas 859,90   0,22 % 

philip mor. Čr 13 749,00   1,24 % 

tmr 660,00 -1,49 %

Unipetrol 285,90   0,32 % 

vIG 671,30   1,88 % 

Celkový objem (v tisících korun) 570 390

akcie na pražské burze 5. 5. 2017 

jak PřiPojit miliardu lidí. Potenciální internetová populace indie láká nejen společnost  
Facebook, ale třeba i Google. ten v zemi již působí s projektem Wi-Fi na vlakových nádražích. 
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Bohatým 
v Británii 
brexit svědčí
Majetek tisíce nejbohat-
ších jednotlivců či rodin 
žijících v Británii stoupl 
za poslední rok o 14 pro-
cent. Vyplývá to z každo-
ročního žebříčku, který 
vytváří deník The Sunday 
Times. Majetek nejbohatší 
tisícovky tak dosáhl cel-
kové hodnoty 658 miliard 
liber (přes dvacet bilionů 
korun), na prvním místě 
se umístili indičtí bratři 
Hindujaové.

„Čekali jsme, že referen-
dum bude mít efekt jakési 
studené sprchy, ale očeká-
vání se nenaplnila,“ uvádí 
britský deník v odkaze 
na hlasování o vystou-
pení z EU loni v červnu. 
„Zatímco mnozí z nás se 
strachovali o výsledek 
referenda, řada nejbo-
hatších Britů zůstávala 
v klidu a pokračovala 
ve vydělávání miliard,“ 
píše tvůrce letošního žeb-
říčku Robert Watts.

Nejvíce loni vydělal 
indický ocelářský magnát 
Lakšmí Mittal. Své jmění 
navýšil z 6,1 miliardy liber 
na 13,2 miliardy. Největší 
majetek – 16,2 miliard 
liber, pak mají na kontě in-
dičtí bratři Sri a Gopi Hin-
dujaové se svým finančně-
-průmyslovým impériem. 
Jsou tedy přesně dvakrát 
tak bohatí jako nejbohatší 
Čech Petr Kellner. /čtk/



n Loňský rok výrob-
cům elektromobilů 
nepřál, letošek by pro 
ně mohl být lepší. 
Svědčí o tom čtvrtlet-
ní statistiky nových 
registrací. 

Michal Tomeš

Prudký nárůst počtu regist-
rací elektromobilů v Evropě 
přichází ve chvíli, kdy se sice 
ceny ropy pohybují relativně 
na nízkých hodnotách, ale 
zároveň většina automo-
bilek oznamuje přechod 
k elektrickým automobilům. 
Díky pokračujícímu vývoji 

se tak již nyní jejich dojezd 
pohybuje v řádu stovek kilo-
metrů, rostoucí konkurence 
zároveň tlačí ceny elektro-
mobilů níže. Svou roli hraje 
také houstnoucí síť dobíje-
cích stanic, a to i v Česku.

Meziročně rostly v prvním 
čtvrtletí prodeje elektric-
kých automobilů v Evropě 
o téměř 38 procent – celkem 
se jich prodalo téměř 33 tisíc. 
Nejčastěji po vozu na elekt-
rický pohon sáhli Francouzi, 
kteří jich za první kvartál 
koupili téměř 7,5 tisíce, tedy 
asi o čtrnáct set více než loni. 
Tradičně velmi úspěšné byly 
elektromobily v Norsku, kde 
se jich prodalo téměř sedm 
tisíc. Tvoří tak více než třeti-

nu trhu s osobními auto-
mobily také díky rozsáhlým 
státním dotacím, které ale už 
příští rok zčásti skončí.

Úspěch zaznamenaly elek-
tromobily v prvním kvartálu 
také v Německu, kde výrobci 
prodali přes pět tisíc vozů. 
Meziročně se jedná o více 
než dvojnásobný nárůst. 

Na třetí pozici se nachází 
téměř s padesátiprocentním 
růstem a 4,6 tisícem proda-
ných vozů Velká Británie. 
Téměř o pětaosmdesát 
procent pak vzrostly regist-
race v Nizozemsku, o téměř 
šedesát procent ve Švédsku 
a o třetinu v Belgii. České 
statistiky nerozlišují mezi 
běžnými elektromobily 

a plug-in hybridy, i přesto 
zaznamenaly vozy v těchto 
kategoriích značný nárůst. 
Letošních 88 vozidel zna-

mená stoprocentní nárůst 
proti loňskému prvnímu 
kvartálu.
 více E15.cz

Prodeje elektroaut v Evropě prudce rostou
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Kouzlo 
špatných 
zpráv
Farmaceutická společnost 
Pernix Therapeutics Holdings, 
která se specializuje na výro-

bu léčiv užívaných v oblasti 
psychiatrie a neurologie, 
zažila minulý týden výraz-
ný růst svých akcií – na své 
hodnotě přidaly úctyhodných 
41 procent. Vděčí za to přitom 
poměrně bizarní situaci.

„Za vše může pondělní 
tisková zpráva, kde spo-
lečnost oznámila, že došlo 
k výrobnímu problému u léku 
na tlumení bolesti Zohydro ER 
(verze s 20 miligramy) a bude 
k dostání až od prvního čtvrt-
letí 2018,“ vysvětlil Joshua 
Rodriguez ze serveru Cnafi-

nance.com s tím, že tuto infor-
maci pochopili investoři 
diametrálně jinak: 
Na trhu jsou totiž 
k dispozici stále 
verze téhož 
léku, které 
obsahují deset 
miligramů 
léčiva. Každý 
racionální lé-
kař proto místo 
jednoho dvaceti-
miligramového ba-
lení předepíše balení dvě 
desetimiligramová. A akciová 

rallye začala. Ještě v pondělí 
se titul Pernix prodá-

val za 4,38 dolaru, 
v pátek uzavřel 

na hodnotě  
6,19 dolaru. 

Růst akcií 
přitom přišel 
po katastrofál-
ních finanč-

ních výsledcích 
za čtvrté čtvrtle-

tí minulého roku, 
kdy firmě meziročně 

propadly tržby  
o 27 procent a společnost 

utržila 30,17 milionů dola-
rů. Celkově v minulém roce 
společnost utržila 140 milionů 
dolarů, zatímco ztráta do-
sáhla závratných 169 milionů 
dolarů – především z důvodu 
rozsáhlých akvizic. 

Šéf firmy John Sedor ale 
i přesto zůstal optimistický: 
„Od července roku 2016, kdy 
jsme restrukturalizovali divizi 
obchodu, jsme dosáhli pokro-
ku ve zlepšování výkonnosti 
podnikání,“ řekl.

Autor je redaktorem deníku e15

Akcie, měny & názory

Arsen Lazarevič

nEjvětŠí těžař Zlata na světě, společnost Barrick Gold, nesplnila minimálně tři podmínky, 
které jí nařídila argentinská vláda co se týče zabezpečení svých opearcí v místním dole Veladero. 
tyto nedostatky měly před osmnácti měsíci za následek rozsáhlý únik kyanidových rozpouště-
del. agentuře Reuters to potvrdil soudce  Pablo oritja, který má případ na starosti. 

PRoBléMoVý Důl
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Karel Javůrek

Ještě nedávno se bitcoin 
pochlubil milníkem, kdy 
cena jednoho bitcoinu pře-
konala unci zlata. V posled-
ních dvou týdnech ale rostl 
opravdu výrazně a takřka 
každý den překonával novou 
rekordní hodnotu.

V průběhu pondělního ob-
chodování se cena za jeden 
bitcoin dostala přes hranici 
1600 dolarů. Následně sice 
mírně klesl, i tak ale jeho 
cena za 15 dní narostla  
o 35 procent, což je vzhledem 
k současnému prvenství 
v tržní hodnotě mezi krypto-
měnami hodně.

Tržní hodnota bitcoinu je 
už přes 26 miliard dolarů, 
ale kromě bitcoinu ještě 
výrazněji rostly další menší 
kryptoměny. Druhé a uni-
verzální ethereum sloužící 
k programování různých 
systémů běžících na princi-
pech blockchainu, se už blíží 
hranici 100 dolarů.

Litecoin, který je zamě-
řen na finanční sféru jako 
bitcoin, ale nabízí rychlej-
ší přenosy a pokročilejší 
technologie, má už cenu 
takřka 27 dolarů. Ještě před 
měsícem přitom byla cena 
za jeden litecoin kolem osmi 
dolarů.
 více E15.cz

Bitcoin prolomil 
cenu 1600 dolarů

E-golF. trend podchytil i Volkswagen se svým tradičním golfem, 
kterého předvedl před svou novou továrnou v Drážďanech.
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Hodnota
titulu se díky

špatným zprávám
zvýšila o

41
procent.

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/prodeje-elektromobilu-v-evrope-prudce-rostou-i-pres-nizke-ceny-ropy-1332113
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n Vítěz prezident-
ských voleb nyní musí 
uspět v náročné kam-
pani před červnovými 
parlamentními volba-
mi, které rozhodnou 
o jeho skutečné moci.

Karolína Flaszová

Emmanuel Macron má 
před sebou řadu náročných 
úkolů. Chce dokázat, že 
bude přijatelnou hlavou 
státu i pro lidi, kteří pro něj 
nehlasovali. „Budu bránit 
Francii, její životně důležité 
zájmy a její obraz. Budu 
chránit Evropu, společný 
osud, který si lidé našeho 
kontinentu určili,“ pro-
hlásil. Devětatřicetiletý 
centrista plánuje prosadit 
reformy k zlepšení kon-
kurenceschopnosti země. 
Nejdřív se však musí pustit 
do boje o parlamentní 
většinu.

Nejmladší prezident 
ve francouzské historii zís-
kal 66 procent hlasů a svého 
úřadu by se měl ujmout příš-
tí neděli. Jeho rivalka Marine 
Le Penová tak sice zaostala 
za očekáváním, i tak pro ni 
ale hlasovalo téměř jedenáct 
milionů Francouzů. Volby 
provázela na místní pomě-
ry nízká účast, nepřesáhla 
tři čtvrtiny registrovaných 
voličů. Čtyři miliony ode-
vzdaných hlasů navíc nebylo 
platných. Le Penová uznala 
porážku a oznámila, že její 
Národní frontu čeká velká 
přeměna. Strana patrně 
získá i nové jméno.

Macron by měl během 
následujících dní začít 
úřadovat v Elysejském 
paláci a jmenovat premiéra. 
Nastupující prezident chce 
v kabinetu zkušené osob-
nosti, přinejmenším část by 
však měla přijít z jiných sfér 
než z politiky. 

Spekuluje se o tom, že 
vládu by mohl řídit ministr 
obrany Jean-Yves Le Drian 
nebo bývalý ředitel Světové 
obchodní organizace Pascal 
Lamy. Zmiňována je i šéfka 

macrona čekají
ještě jedny volby
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Mezinárodního měnového 
fondu Christine Lagardeo-
vá. Macronovy personální 
plány ale mohou překazit 
červnové parlamentní 
volby. Pokud v nich neu-
spěje, může premiérský 
post nakonec připadnout 
opozici. Jím založené rok 
staré hnutí En Marche! však 
doufá, že se mu v hlasování 
podaří naplno zužitkovat 
Macronovo vítězství. Bu-
doucí prezident chce, aby 
jeho barvy v zákonodárném 
sboru z velké míry hájili 
političtí nováčci. Zároveň se 
však očekává, že se pokusí 
získat také zkušené politiky 
z levice i pravice.

Ani v případě zisku ma-
jority v Národním shro-
máždění není zdaleka jisté, 
že se mu při prosazování 

reforem podaří vyhnout 
protestům odborů a vlek-
lým stávkám. Slibuje totiž 
mimo jiné uvolnění pra-
covní legislativy a úspory 
a propouštění ve veřejném 
sektoru.

Napjatě se také čeká na to, 
jak bude Macron postupovat 
na evropském poli. Je stou-
pencem integrace, ale zdů-
razňuje nutnost zásadních 
změn v Evropské unii. Jeho 
zvolení potěšilo Brusel i ně-
meckou kancléřku Angelu 
Merkelovou. S gratulací při-
spěchala i britská premiérka 
Theresa Mayová, která s ním 
už krátce hovořila o brexitu 
a budoucí spolupráci. Víru 
v konstruktivní kooperaci 
vyjádřili i americký prezi-
dent Donald Trump a šéf 
Kremlu Vladimir Putin.

Macron na tahu  
(předpokládaný zisk mandátů v parlamentních volbách)

  pramen průzkum opinionWay k 5. květnu

Socialisté

en marche

Konzervativci

národní 
fronta

28−43

15−25

249−286

200−210

Strana en marche! 
nového francouzského 
prezidenta emmanuela 
macrona patrně 
vzejde z červnových 
parlamentních voleb 
jako vítězná. absolutní 
většinu 289 křesel však 
nemá jasnou.

střídání stráží. Stávající a nastupující prezidenti Francie při 
ceremonii k oslavám konce druhé světové války.

BEZProstřEdní radost. Příznivci Emmanuela Macrona dali 
průchod svým emocím při oznámení předběžných výsledků voleb.

PoražEná, alE silná. Marine le Penová akceptovala výsledek 
voleb, v nichž nevyhrála, ale i tak zaznamenala rekorní výsledek.
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n Evropské trhy 
po zvolení Emma- 
nuela Macrona ztra-
tily, největší skepse 
zavládla na pařížské 
burze.

Jaroslav Bukovský

Jako důvod sbalit kufry – 
tak si evropští investoři 
vyložili zprávu o zvolení 
Emmanuela Macrona 
francouzským prezidentem 
a během pondělka poslali 
akciové indexy o několik 
desetin procenta do červe-
ných čísel. Nejvíce, a to až 
necelé procento ztrácela 
paradoxně francouzská 
burza poté, co se spekulanti 
zbavili části svých bankov-
ních akcií. 

Na burzách tak prozatím 
skončilo dvoutýdenní obdo-
bí hojnosti, kdy od prvního 
kola klání o Elysejský palác 
evropský akciový trh podra-
žil o bezmála čtyři procenta, 
pařížská burza pak dokonce 
až dvakrát tolik.

„Po prvním kole vsadil 
trh na Macronovo vítěz-
ství, správnost této sázky 
investory přiměla vybrat si 
svou výhru. Navíc teprve až 
červnové parlamentní volby 
rozhodnou o skutečné síle 
jeho mandátu,“ připomíná 
Jaisal Pastakia, investiční 
manažer britské Heartwood 
Investment Management 
pro britský list The Guar-
dian. Francouzské akcie tak 

v první obchodní den s jis-
totou nového prezidenta 
ustoupily z téměř desetile-
tého maxima z předvečera 
druhého kola voleb.

Obdobně reagovala i spo-
lečná evropská měna, inves-
toři se začali zbavovat části 
eur poté, co jejich síla vůči 
dolaru dosáhla v samém zá-
věru prezidentských voleb 
půlročního vrcholu. 

Dlouhodobě je přesto 
podle ekonomů jméno 
Emmanuela Macrona pro 
finanční trhy podporou. 
„Nejen jeho proevropská 
politika, ale i plánovaná re-
strukturalizace ekonomiky 
by měly udržet integrační 
snahy v Evropě a posílit růs-
tové vyhlídky francouzské 
ekonomiky, která se potýká 
s řadou strukturálních pro-
blémů především na trhu 

práce,“ uvádí expert pora-
denské společnosti Moody‘s 
Tomáš Holinka.

Evropský index Euro 
stoxx sdružující šest stovek 
největších kontinentálních 
firem přišel během pon-
dělní seance o dvě desetiny 
procenta, ztráty přitom 
postihly i ostatní významné 
evropské burzy. „Nervozita 
může na trzích vytrvat až 
do parlamentních voleb 
ve Francii, přestože už 
nepůjde o tak silný impulz, 
jako byla volba prezidenta,“ 
dodává pro The Guardian 
správce aktiv londýnské 
Royal London Asset Mana- 
gement Trevor Greetham.
 sledujte E15.cz

Francouzský 
burzovní flám 
je u konce BUĎTE

VIDĚT!

E15.CZ/EVENTS
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Vývoj francouzské burzy během obou kol 
prezidentských voleb (index cAc 40, v bodech)

 pramen cAc40
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2. 1. 2017 8. 5. 2017

5382,25

4882,38

první kolo voleb
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krize je sobotkův 
předvolební tah

Martin Čaban

 Jak vnímáte poslední 
vývoj kolem vládní krize?
V tuto chvíli jsem s děním 
v kontaktu stejně jako dalších 
deset milionů občanů. To 
znamená, že sleduji zprávy.

 Oproti většině z deseti 
milionů občanů jste ale 
v politice už leccos zažil. 
Jak tu situaci čtete?
Podle mě je hlavní hybnou 
silou krize fakt, že preference 
sociálních demokratů se po-
hybují na dost nízké úrovni. 
Já tuto krizi považuji za jeden 
z předvolebních tahů. 

 Takže příčinu vidíte spí-
še na straně premiéra So-
botky než v tom, co Sobotka 
tvrdí, totiž že s Andrejem 
Babišem už se ve vládě nedá 
vydržet.
Vydržel s ním tři a půl roku. 
A zdá se mi, že ani Andrej 
Babiš, ani pan premiér se 
nijak zásadně nezměnili. 

Takže jsem přesvědčen, že 
to je spíše tím tlakem voleb. 
Vidím to jako politický krok, 
nikoli krok motivovaný mo-
rálkou. Tou se všichni jenom 
zaštiťují.

 Premiér Sobotka stáhl 
svou demisi a poslal na Hrad 
návrh na odvolání ministra 
financí. Vy si Andreje Babiše 
jako ministra financí nadále 
představit umíte?
Já celou situaci vnímán 
jen z médií. Vím to, co vědí 
ostatní. To znamená, že 
o tom, co skutečně učinil 
Andrej Babiš, zda se dopustil 
nějakého protiprávního 
jednání, o tom nikdo nevíme. 
Jisté je, že ve chvíli, kdy by se 
zjistilo, že skutečně porušil 
zákon, pak si myslím, že by 
odvolání bylo v pořádku. 

Kdybych byl premiérem, 
postupoval bych stejně, 
pokud bych byl přesvědčen, 
že se Andrej Babiš dopustil 
trestného činu. Ale v tuto 
chvíli a vzhledem k tomu, že 
to nikdo zatím nekonstato-
val, jsem přesvědčen, že je to 
jenom hra o voliče. 

 Vidíte nějakou elegantní 
cestu z krize?
To nejzásadnější už premiér 
udělal, když vzal demisi zpět. 
Evidentně to ale neměl příliš 
rozmyšlené. Dokonce myslím, Fo
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n Na politické nebe se po krajských 
volbách vrátila hvězda jiřího čunka. 
A s ní mnoho výroků, které budí vášně. 
O léčení Romů prací. O tom, že ženy mají 
nést následky, pokud si pořídí dítě se 
špatným partnerem. O tom, že muži se 
zkušeností z vojny si umějí lépe srovnat 
své manželky. Zlínský hejtman a senátor 
za kdu-čsl své výroky korigovat 
nehodlá. „Naopak mám potřebu v nich 
dál pokračovat,“ říká. Současná politická 
krize je podle něj hrou o voliče, nikoli 
bojem o morální hodnoty.

že ztratil jednu elegantní 
příležitost – tu demisi měl 
vzít zpět hned na Hradě. Říct 
panu prezidentovi, tak víte co, 
když vidím, že se už těšíte, jak 
si budete se všemi hrát, tak já 
vám tu hračku beru a od-
cházím. To mohl udělat. Ale 
nakonec demisi stejně stáhl 
a vláda dovládne. A já jako 
hejtman jsem velmi rád, že to 
tak dopadlo. My chceme, aby 
projekty, které běží, doběhly. 

 Nemáte půl roku před 
volbami obavu, že vládní 
krize strhne příliš po-
zornosti na ANO a ČSSD 
a lidovci zůstanou poněkud 
stranou zájmu?
Toho se nebojím. Jde o to, jak 
kampaň vedete. Vulgarita 
a hulvátství mohou mno-
hé voliče odradit od volby 
těch, kteří to reprezentují. 
Takže si naopak myslím, že 
bychom se mohli prosadit.

 Váš předseda Pavel Bělo-
brádek vystupuje ve vládní 
krizi zatím mírně a zdržen-
livě. Dělá to dobře?
V zásadě ano. Jakékoli jiné 
vystupování by neslušelo po-
stavení, které je dáno počtem 
našich zástupců v parlamen-
tu a naší úlohou ve vládě.

 Proč se na to ptám – 
za tři týdny bude volební 
sjezd KDU-ČSL. Už jste 
se rozhodl, zda budete 
kandidovat na předsedu, 
nebo to opravdu necháváte 
na úplně poslední chvíli?
Držím se toho, co jsem vy-
hlásil už dávno. Že jsem žád-
nou variantu ani nepotvrdil, 
ani nevyvrátil. Dokonce jsem 
ani nenaznačil, co udělám. 
Jen se bráním tomu něco 
potvrzovat nebo vyvracet. 
A v tom setrvávám.

 Vyčítal jste Pavlu Bělo-
brádkovi nedostatečnou 
komunikaci se straníky 
ohledně projektu koalice 
se Starosty a nezávislými. 
Máte pocit, že si vzal vaše 
výtky k srdci?
Zdá se mi, že ano.

 Je ta koalice dobrý ná-
pad? Věříte tomu projektu?
Já tomu projektu věřím. 
Ale předpokládá to dobrou 
kampaň. Aby tomu uvěřili 
aktéři, kteří to dali dohroma-
dy, a hlavně aby o tom byli 
schopni přesvědčit lidi ko-
lem. Pak to může fungovat. 

 Očekává se, že se o koali-
ci bude hlasovat i na sjezdu. 
Budete hlasovat pro?

 Na opatrné 
vyjadřování mám 
určitě talent. Ale 
dlouhodobě se ho 
snažím zbavit.



Já jsem pro ni hlasoval zatím 
vždycky. Jediné, co jsem řekl, 
že když by se do sjezdu ta si-
tuace nevylepšila, kdyby třeba 
polovina lidovců projektu ne-
věřila, tak pak by bylo špatné 
takový projekt protlačit. 

 Při hlasování celostátní 
konference v půlce března 
těch odpůrců do poloviny 
moc nechybělo. Koalice pro-
šla poměrem hlasů 39 : 31.
Věřím, že se ta situace mění.

 Proč část lidovců té 
koalici nevěří? Je to strach 
z potřeby desetiprocentní-
ho zisku? 
Je možné, že u někoho ano. 
Ale ten hlavní proud říká, že 
lidovci měli jít do těch voleb 
sami a případně někoho je-
nom vzít na kandidátku. Ne 
kvůli obavě z deseti procent, 
ale proto, že zkrátka chtěli 
kandidovat jako KDU-ČSL.

 Dokážete voličům vy-
světlit předvolební koalici 
vládní a opoziční strany?
Myslím, že ano. Ona to vlastně 
tak čistě opoziční strana není. 
To byla do konce roku 2016, 
dokdy platila smlouva mezi 
TOP 09 a STAN. Ta smlouva 
padla. A oni si už přece jenom 
drží od topky odstup. 

 Ale poslanecký klub 
se pořád jmenuje „TOP 09 
a Starostové“ a hlasuje proti 
vládě. To by v kampani moh-
lo představovat komplikaci.

Myslím, že to velké téma 
nebude.

 Jak byste popsal rozdíl 
mezi svým přístupem k po-
litice KDU-ČSL a přístupem 
Pavla Bělobrádka?
Teď je nevhodná doba pro to, 
abych takové věci popisoval. 
Je přece jenom před sjezdem. 
Když budu chtít, tak svůj 
pohled sdělím na sjezdu. 
Lidé nejsou stejní. Vždycky 
existuje nějaká odlišnost.

 Vy umíte oslovit každý 
trochu jinou voličskou sku-
pinu a KDU-ČSL by z toho 
mohla těžit. Ale občas ta 
spolupráce přechází v kon-
frontaci.
Já ale s Pavlem Bělobrádkem 
do konfrontace nechodím. 
Vyjadřuji se ke konkrétním 
záležitostem, a když se 
podíváte, tak v drtivé většině 
vůbec nekomentuji to, co říká 
Pavel Bělobrádek. Vyjádřím 
se k věcem, které politika 
přináší nebo ke kterým cítím 
potřebu se vyjádřit. Kdo to 
pak komentuje a nekomen-
tuje, je mi celkem lhostejné, 
protože se většinou snažím, 
aby můj komentář vycházel 
z mého opravdového pře-
svědčení. Navíc říkám věci, 
které s sebou většinou nesou 
určitou hodnotu, která má být 
ve společnosti uchovávána. 

 Zeptám se obecněji. 
Ty výroky, které vzbudily 
v poslední době kontro-

verze, například o léčení 
Romů prací a o tom, že ženy 
mají nést následky za špat-
né rozhodnutí, s kým mít 
dítě – předpokládám, že 
si za nimi stojíte a nemáte 
potřebu se za ně omlouvat...
Ne, ne. Naopak mám potřebu 
v nich pokračovat. Protože 
jsem opravdu přesvědčen, že 
to je jedna z cest, jak vyvést 
Českou republiku z marasmu, 
do kterého jsme se dostali, 
kde institucionálně pěstuje-
me nezodpovědnost v někte-
rých našich občanech.

 Kterými institucemi tak 
činíme?
Máme systém sociálních 
zákonů a podzákonných 
norem, který mnozí občané 
zneužívají. To potom způ-
sobuje finanční ztrátu pro 
republiku a plodí nesprave-
dlnost a napětí mezi lidmi, 
protože ti, co žijí řádným 
životem, to zaplatí těm 
druhým. Ale především my 

poškozujeme i je, protože 
z těch, kteří by se klidně 
chytili a pracovali, a teď ne-
mluvím o Romech, mluvím 
o všech lidech, tak ti začnou 
zneužívat systém, a pak už si 
nezvyknou pracovat. A týká 
se to mnoha mladých lidí. 

 Předpokládáte u lidí 
apriorní motivaci zneuží-
vat systém?
Tato motivace existuje vždy, 
co svět světem stojí. Dáte-li 
někomu nějakou výhodu a on 
si na ni sáhne, tak potom to 
míří tímto směrem. Já jsem 
nebyl ani jiskra, ani pionýr, 
ani nic jiného. Takže já si 
můžu dovolit říct, že když se 
za socialismu podporovaly 
koleje pro manžele, takže 
byly levnější, tak to vedlo 
mladé lidi, kteří se měli 
rádi a rozhodli se žít spolu, 
k tomu, že se vzali. Protože 
tak se deklaruje manželství. 
A pak měli nárok na tuto sle-
vu. Teď je to celé naopak. 

Stát by měl vést lidi 
k tomu, aby respektovali 
systém, který je za tisícile-
tí odzkoušený, pro děti je 
nejvýhodnější a zároveň je 
výhodný pro stát, protože 
ten má jasně definovanou 
rodinu, které může pomáhat. 

 Jestli ovšem právě touto 
velmi důraznou formulací 
konzervativních hodnot 
nejdete proti stylu Pavla 
Bělobrádka, který volí mír-
nější formulace týchž hod-

www.E15.cz | 13 |

zlínský rodák 
od roku 1998 
devět let 
starostoval 
ve vsetíně, 
do čela tamní radnice se pak 
opět postavil po komunálních 
volbách v roce 2014, před pár 
týdny ale funkci starosty složil. 
to kvůli úspěchu v loňských 
krajských volbách, které z něj 
udělaly hejtmana zlínského 
kraje. od roku 2006 zastupuje 
lidovce v Senátu, od prosince 
2006 do května 2009 stranu 
také vedl. v letech 2007 až 
2009 byl ministrem pro místní 
rozvoj ve vládě mirka topolánka.

jiří
čunek  (58)

2017

volEBní  
rok

 Volební výsledek 
koalice KDU-ČSL 
a STAN strašně 
záleží na tom, jak 
uchopíme volební 
kampaň. Ale myslím, 
že kolem 15 procent 
mít můžeme.

not a tím oslovuje řekněme 
i liberálnější část voličů.
Já se nad tím tolik nezamýš-
lím. Dokonce se tomu cíleně 
nechci věnovat. Křesťanská 
politika se má zabývat tím, 
aby vracela do společnosti 
spravedlnost. A důležité také 
je, že vyjadřování, které se 
dříve neslo tím městským 
liberálním prostředím, nás 
přivedlo právě na scestí, o kte-
rém mluvíme. Někdo chtěl 
něco vyjádřit a musel tak moc 
vážit slova a být tak opatrný, 
že na konci své řeči vlastně 
ani sám nevěděl, co chtěl říct. 
To kvůli tomu, aby se nikoho 
nedotkl. Ale opravdový život 
takový není. 

Když někdo v práci nepra-
cuje nebo dělá něco, co nemá, 
tak mu jeho nadřízený řekne: 
„Takhle to dělat nebudeš.“ A je 
to jednoduché. Neopisuje to 
nějakými jinými slovy. Třeba: 
„Kdybys náhodou chtěl a viděl 
to trochu jinak, tak by možná 
došlo k tomu, že by ten výsle-
dek mohl být nějak jiný...“

 To zní, jako byste měl 
na opatrné vyjadřování 
překvapivě docela talent.
Na to určitě talent mám, ale 
dlouhodobě se ho snažím 
zbavit.

 Tipnete si volební výsle-
dek koalice KDU a STAN?
To strašně záleží na tom, jak 
uchopíme volební kampaň. 
Ale myslím, že kolem  
15 procent mít můžeme.



Žádný vítěz, 
zato mnoho 
poražených
Když se ohlédneme za do-
savadním průběhem vládní 
krize, vidíme, že se nepo-
tvrdil předpoklad, o němž 
mnoho analytiků psalo. Tedy 
že Sobotkův tah s demisí 
vlády posílí Babiše a Zema-
na, a naopak oslabí ČSSD. 
Dnešní stav by se naopak dal 
označit slovy mnoho poraže-
ných, žádný vítěz. 

Velkým argumentem kriti-
ků premiéra Sobotky bylo, že 
svou demisí dal příliš mnoho 
moci do rukou Miloše Zema-
na. Dá se na tom ukázat, jak 
je politika v rovině soupe-
ření a her nepředvídatelná. 
Prezident svou moc použil 
tak nevhodně k veřejnému 
zostuzení premiéra, že se to 
obrací proti němu i v řadách 
jeho příznivců. Nadcháze-
jící prezidentská návštěva 
Libereckého kraje má být 
ve znamení protestů proti 
tomuto gestu. A to ne ze 
strany dodnes zhrzených 
schwarzenbergovských 
voličů jako obvykle, ale ze 
strany krajských politiků, 
kteří chtějí v rozhovoru 

s prezidentem vyjádřit jasný 
nesouhlas s jeho metodami 
řešení vládní krize. Ještě dva 
takové lapsy a profesor Dra-
hoš nemusí ani objednávat 
billboardy. 

Kdo rozhodně neposílil, 
byl Andrej Babiš. V minulos-
ti nacvičená póza mučední-
ka tentokrát nefungovala. 
Překvapivou demisí navíc 
Sobotka upozornil širší ve-
řejnost, že ministr financí je 
ve střetu zájmů, když daňové 
podvody vyšetřují jím jme-

novaní úředníci. A že Babiš 
například dosud nesplnil, 
co v České televizi slíbil – že 
zveřejní převod peněz na 
nákup dluhopisů z jeho účtu 
na účet Agrofertu.

Co však zcela jistě oslabilo 
jeho pověst u středních 
vrstev, byly záznamy hovorů 
s novinářem MF Dnes Mar-
kem Přibilem jasně svědčící 
o tom, že ovlivňuje jím kou-
pená média ve svůj politický 
prospěch. Zvláště třetí na-
hrávka, zveřejněná v pondě-
lí, připomíná debaty kmotra 
a jeho mafiánského podří-
zeného, kteří se domlouvají, 

jak zničit politickou konku-
renci. Všichni, jimž se před 
půlrokem zdálo, že vzrušená 
debata ohledně novely 
zákona o střetu zájmů byla 
jen předvolebním cvičením, 
by si měli poslechnout tyto 
záznamy. Jak u Zemana, tak 
u Babiše se tedy kvůli vládní 
krizi objevily vážné trhliny 
v jejich politickém příběhu.

Svými tahy s demisí 
a jejím odvoláváním zůstal 
premiér Sobotka pro část 
veřejnosti nesrozumitelným 
váhavcem. Jiná část s ním 
však solidarizovala jako 
nikdy v minulosti. Nahlas 
upozornil na rizika spojená 
s dalším působením Andreje 
Babiše v české politice. 
A tenhle problém přenesl 
i za hranice země. 

Bylo zajímavé sledovat, 
jak místy sám bojuje proti 
prezidentu republiky, babi-
šovským médiím i Babišovi. 
Je na něm vidět, že nemá rád 
tyto způsoby komunikace, 
ale bojuje, protože ví, že mu 
nic jiného nezbývá. Závěr 
jeho vrcholného politického 
působení tak přinejmenším 
dostane silnou tečku. 

Jinak řešení vládní krize se 
od středy přesune do Posla-
necké sněmovny a na česká 
náměstí, kde budou lidé 
demonstrovat proti rizikům 
spojeným se jménem Babiš. 
Tím vládní krize fakticky 
přejde do chronické fáze. 

Autor je komentátorem  
týdeníku reflex

Komentář

Bohumila Pečinka
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Pro část veřejnosti 
je Sobotka 
nesrozumitelný, ale 
jiní s ním solidarizují 
jako dosud nikdy.

Tvář dne 

 Vyhráli jste. Francie vyhrála. 
Všichni nám říkali, že je to 
nemožné, ale to neznají Francii,

řekl po zvolení francouzským 
prezidentem svým podporovatelům 
emmanuel macron
str. 10
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Alain Delon se chystá 
na svůj poslední film

Herec Alain Delon letos 
na podzim natočí svůj vů-
bec poslední film. Hvězda 
francouzské kinemato-
grafie to oznámila v pátek 
na slavnostním večeru 
uspořádaném na jeho po-
čest v rámci mezinárodního 
festivalu filmů s detektivní 
tematikou v belgickém 
Lutychu. Snímek bude 
režírovat Patrice Leconte 
a zahraje si v něm s Juliette 
Binocheovou. Bude o vzta-
hu osmdesátníka, tedy 
muže jeho věku, s ženou 
kolem padesátky.

Přehlídka Dream Factory 
má mezinárodní účast
Festival činoherních diva-
del Dream Factory bude 
mít letos mezinárodní 
zastoupení. Nabídne vy-
stoupení souborů z Polska 
i Slovenska. Uvede také 
představení pro jednoho 
diváka, které se bude hrát 
v netradičním prostředí 
transformovny. Akce se 
bude konat od 30. května 
do 4. června v několika 
divadelních prostorech 
na různých místech Ostra-
vy. /čtk/

Krátce

n Druhý ročník festi-
valu Metronome přive-
de v červnu do Prahy 
Stinga, Kasabian a dal-
ší. Jeden z největších 
festivalů s rozpočtem 
padesát milionů je ale 
investicí s návratností 
čtyři až pět let, říká 
hlavní organizátor 
a jednatel společnosti 
Metronome Produc-
tion David Gaydečka.

Dušan Kütner

 Uspořádali jste v Praze tři-
náct ročníků festivalu United 
Islands, který je zdarma. Co 
vás přivedlo k myšlence velké-
ho placeného festivalu?
Podobné ambice jsme měli 
i v časech, kdy jsme začali 
Islands pořádat. Jenže při 
prvních ročnících jsme si 
vyzkoušeli, že na to nenazrál 
čas. Islands je prostě festival, 
který představuje nové kapely 
a tak by to mělo i zůstat.

Mnozí ale měli pocit, že by 
měl festival (loni jej navštívi-
lo zhruba 50 tisíc lidí, pozn. 
aut.) dál růst, buď na význa-
mu kapel, nebo prostorově. 
Ale to už se nedalo. Takže 
jsme dospěli k tomu zavést 
novou akci, která by mohla 
pokračovat tam, kde Islands 
končí, tedy k těm hudebním 
hvězdám.

 Zkoumali jste v zahra-
ničí zájem o další festival 
ve střední Evropě?
To bylo první, co jsme udělali. 
Hlavně v Londýně, kde sídlí 
manažeři a agenti velkých 
a známých kapel. Cítili jsme, 
že to dost vítají a že by jim 
mohl přijít Metronome smy-
sluplný.
 

 Jak bylo těžké získat 
zrovna Stinga na festival, 
který zatím nemá tradici 
a není známý?
Jsou s tím samozřejmě spoje-
né finanční náklady. Do festi-
valu musíme investovat. Sting 
je určitě dražší než Iggy Pop. 
Ale Iggy nám moc pomohl, 
protože nám dal pozitivní re-
ference, mluvil o Metronome 
velice hezky.

Ale zřejmě to i zapadlo 
do strategie Stinga, který 

iggy Pop nám moc pomohl

Tipy

ČT art • dnes 21.05

noc Sv. vavřInce

drama bratrů tavianů 
odehrávající se na toskánské 
vesnici na konci druhé 
světové války oceněné 
i zvláštní velkou cenou 
porotou v cannes.

hudBa i Politika. David Gaydečka léta pořádá festival United islands, ale pro Karla Schwarzen-
berga organizoval i odborníky oceněnou kampaň před prezidentskými volbami před čtyřmi lety.
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plánoval podívat se na nějaké 
festivaly a nehrát jen jedno-
rázově v halách. Byli jsme 
se na něj podívat v Londýně 
a byla to kombinace toho 
nejlepšího, co umí. Mělo to 
velikou dynamiku, od po-
malých tichých skladeb až 
po úplný nářez. Ale peníze to 
samozřejmě stojí, nedělá to 
zadarmo.

 Na Metronome Festival 
by podle vašich představ 
mohlo jezdit třeba i padesát 
tisíc lidí. Loni to bylo asi 
sedm a půl – z čeho vycháze-
jí tak optimistické odhady?
Jedním z důvodů je návštěv-
nost United Islands, která 
hranici padesáti tisíc návštěv-
níků již přesáhla. Ano, přišli 
zadarmo – ale nyní víme, že 
to město pojme, ať už jsou 
z Prahy nebo odjinud a někde 
se ubytují. Kapacity tady jsou.

Zadruhé se příští rok 
v daný termín nebude konat 
jeden z největších festivalů 
v Evropě v Glastonbury. Ně-
kolik desítek tisíc Evropanů 
tak bude příští rok přemýšlet, 
kam dotyčný víkend na něja-
ký festival jet.

Třetím důvodem je dvanáct 
milionů turistů, kteří ročně 
navštíví Prahu. To je obrovské 
číslo. Máme i studii z KPMG, 
která říká, že to tak může 

fungovat. Věříme tomu, že 
kombinace hudebních hvězd 
a prostředí Prahy způsobí, že 
jich může přijet dost.

 Výstaviště není ve zcela 
nejlepším stavu. Pomůže 
vám s tím magistrát Prahy? 
Už na začátku jsme si zpraco-
vali analýzu, na které místo 
v Praze s festivalem jít. A Vý-
staviště nám přišlo z dlou-
hodobého výhledu nejlepší. 
Každý rok se bude určitě mě-
nit k lepšímu. Máme nějakou 
záruku města, které se tímto 
prostorem dost zabývá, nejen 
dostavbou vyhořelého křídla, 
ale revitalizací celého areálu. 
Věříme tomu a dost se na to 
spoléháme.

Začali jsme v bodě nula, 
kdy jsme využili prostor, 
který je dost použitý. Ano, po-
třebuje se přesunout do sou-
časnosti. Ale myslím, že 
pokud diváci z loňského roku 
přijdou znovu, uvidí zlepšení 
o možná třicet procent.

 Skončil první ročník fes-
tivalu Metronome v zisku, 
nebo ve ztrátě? A jaká je 
návratnost?
Čísla jsou zatím záporná 
a první čtyři roky budou. Ale 
my tomu neříkáme ztráta, 
protože jsme s tím dopředu 
počítali. Máme štěstí, že jsme 

našli společníka, který nám 
s tou investicí pomáhá, a tím 
je Libor Winkler z RSJ. Kromě 
něj do festivalu investujeme 
já a Martin Voňka. Věříme, že 
se nám investice mezi zhruba 
čtvrtým a pátým ročníkem 
začne vracet.

 Před čtyřmi a půl lety 
jste v prezidentských vol-
bách organizovali kampaň 
pro Karla Schwarzenberga, 
která jej dotáhla do druhého 
kola. Letos vás někdo z kon-
kurentů Miloše Zemana 
neoslovil?
Nezastírám, že budeme 
šťastní, když na Hradě Miloše 
Zemana někdo vystřídá. Ale 
naším hlavním kandidátem 
je nyní Metronome. Dost by 
se křížilo, kdybychom k tomu 
ještě organizovali volební 
kampaň.

Tehdy nám to přišlo tak, 
že se lámala doba, a jestli 
budeme více spojeni se 
Západem nebo Východem. 
Když nás Karel Schwarzen-
berg oslovil, tak jsme si říkali, 
že to z občanského hlediska 
nemůžeme odmítnout. I naše 
hudební aktivity šly na něja-
kou dobu docela stranou. Ale 
nyní se chceme držet muziky. 
Třeba se však situace zase vy-
hrotí a dostaneme opět pocit, 
že se chceme znovu zapojit.
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v utajEní. 
Experimentální 
bezpilotní vesmírný 
letoun americké 
armády X-37B při-
stál včera na Mysu 
Canaveral. Stroj 
podobný miniatur-
nímu raketoplánu 
dlouhému devět me-
trů dokončil tajnou 
misi trvající téměř 
dva roky. Přistál 
přitom na ranveji, 
jež bývala používána 
právě pro přistávání 
raketoplánů. Během 
více než sedmi set 
dní na oběžné dráze 
prováděl neupřesně-
né experimenty.

n Před 125 lety se 
narodila poslední 
rakouská císařovna 
a česká královna Zita 
Bourbonsko-Parmská.   

Výčet jejích titulů byl impo-
zantní a zabral by několik 
řádek a polovinu evropských 
zemí. Jako dítě byla Zita 
Bourbonsko-Parmská ovšem 
pokorné děvče koketující 
s životem řeholnice a věnující 
se sociální práci, dnes bychom 
řekli charitě. A životem řehol-
nice nakonec skutečně žila, 
byť ve světských podmínkách.

 V mládí mu ovšem unikla, 
když se ve Františkových 
Lázních seznámila s arci-
vévodou Karlem 
Habsburským, 
po Františku 
Ferdinandovi 
d’Este násled-
níkem rakous-
kého trůnu. 
Protože kvůli 
morganatic-
kému sňatku 
Ferdinandovy 
děti neměly nárok 
na trůn, stal se výběr 
manželky pro arcivévodu 
Karla věcí státního zájmu. 
Zita nároky splňovala. 

V roce 1911 se konala svatba. 
I když bylo Zitě pouhých 
19 let, manželství bylo šťastné 

a od smrti císařovny 
Sissi byla Zita 

po 25 letech 
konečně další 

první dámou 
rakouského 
dvora. Až 
do atentátu 
na Františka 

Ferdinanda 
nikdo nepřed-

pokládal, že by se 
mladí manželé mohli 

ujmout trůnu. 
V roce 1916 se to však stalo 

realitou. Zitě bylo 24 let, Kar-

lovi 29. Monarchie byla upro-
střed válečné vřavy, Karel hle-
dal způsoby, jak se z konfliktu 
vyvázat a zachránit monar-
chii, žádný však nenalezl. Pod 
dojmem bolševické revoluce 
v Rusku se v listopadu 1918 
zřekl podílu na státních zále-
žitostech a přijal exil ve Švý-
carsku. Posléze s rodinou 
zakotvil až na portugalském 
ostrově Madeira, kde v roce 
1922 zemřel na zápal plic. 

Zitě tehdy bylo 30 let a od té 
doby až do smrti nosila černý 
vdovský oděv. Bez prostředků, 
se sedmi dětmi, osmé se naro-
dilo po manželově smrti, pro-
jevila silný charakter. Sama 

hovoříc šesti jazyky zajistila 
všem dětem výborné vzdělání, 
byť kočovali po celém světě. 
Jen do milovaného Rakouska 
se na přímluvu španělského 
krále dostala až jako devade-
sátiletá. Odmítala totiž vzdát 
se nároku na trůn. 

Její pohřeb na jaře 1989 se 
stal celoevropskou událostí. 
Republikánské Rakousko 
nakonec umožnilo uložit 
ostatky do Císařské hrobky 
ve Vídni. Kondolenční knihy 
ve svatoštěpánském dómu ob-
sahovaly na 150 tisíc zápisů. 
Byly též prosloveny přímluvy 
ve všech jazycích monarchie, 
tedy včetně češtiny. /mec/

Zita byla poslední rakouská císařovna 
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Před

125
lety se narodila  

poslední rakouská 
císařovna a česká  

a uherská královna.


